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Komisji Kultury i Środków Przekazu (nr 138)
6 czerwca 2014 r.
Komisja Kultury i Środków Przekazu, obradująca pod przewodnictwem poseł 
Iwony Śledzińskiej-Katarasińskiej (PO), przewodniczącej Komisji, zrealizowała 
następujący porządek dzienny: 

– rozpatrzenie poprawki zgłoszonej w czasie drugiego czytania do projektu 
ustawy o ochronie Znaku Polski Walczącej (druki nr 1492 i 1517),
– sprawy bieżące.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Joanna Góral, Ewa Sarnecka – z sekre-
tariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych, Wojciech Miller, Przemysław Sadłoń, Piotr Świat 
– legislatorzy z Biura Legislacyjnego.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Witam serdecznie. 
Otwieram posiedzenie Komisji Kultury i Środków Przekazu. 
Proszę państwa, wczoraj – podczas drugiego czytania ustawy o ochronie Znaku Polski 

Walczącej – klub PiS zgłosił poprawkę. Jeżeli w ogóle chcemy przyjąć tę ustawę i chcemy, 
by pojawiła się w jakimś przyzwoitym czasie czyli przed 1 sierpnia, to musieliśmy dzisiaj 
zwołać to posiedzenie, żeby 10 czerwca przegłosował ją Sejm. Potem jest jeszcze Senat, 
ewentualnie Sejm – i Prezydent.
Bardzo proszę, poprawka  jest prosta. Pan poseł Łopiński  szybciutko nam powie, 

na czym polega.

Poseł Maciej Łopiński (PiS):
Poprawka polega na dopisaniu do art. 1 ust. 1 zdania: „będący także w okresie powojen-
nym symbolem walki o niepodległości”. 
W związku z tym art. 1 ust. 1 brzmiałby następująco, jeśli Wysoka Komisja zechce 

przyjąć  tę poprawkę:  „Znak Polski Walczącej,  powstały  jako  symbol walki polskiego 
narodu z niemieckim agresorem i okupantem podczas II wojny światowej, będący także 
w okresie powojennym symbolem walki o niepodległość, stanowi dobro ogólnonarodowe 
i podlega ochronie należnej historycznej spuściźnie Rzeczypospolitej Polskiej”. 
To tyle.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Dziękuję bardzo, panie pośle. 
Proszę państwa, zresztą  już wczoraj rozmawialiśmy o tym na sali, prawdę powie-

dziawszy,  ja nie rozumiem motywacji  tej poprawki. My jednak czcimy ten znak  jako 
znak, który powstał w określonym czasie, z woli i racji określonych formacji. Ustawa 
w kształcie, w jakim jest w tej chwili, nie ogranicza nikomu możliwości stosowania tego 
znaku, chyba że jest to stosowanie niegodne  i polegające na tym, że się go znieważa. 
Ta poprawka niczego tutaj nie naprawia ani niczego nie zmienia. Być może jestem prze-
wrażliwiona, ale – jak się wsłuchuję w obecną politykę – to o niepodległość w tej chwili 
walczy pan Janusz Korwin-Mikke, o niepodległość czasem w bardzo różnej postaci wal-
czą różne grupy i nie wiem, czy byśmy właściwie odpowiedzieli na poczucie środowisk 
kombatanckich, rozciągając w czasie i znaczeniach ten znak.
Tym, którzy się zwrócili do Sejmu o tego typu ustawę, mieli poczucie bardzo silnej 

identyfikacji z tym znakiem. Z nimi jest dość trudna rozmowa, więc – oczywiście, żeby nie 
zadrażniać – nie chciałam im tłumaczyć, że też nie mogą się czuć absolutnym właścicie-
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lem, bo to nie tak. Wiemy, że ten znak funkcjonuje także dzisiaj w przestrzeni publicznej, 
aczkolwiek, jeśli jakiś niezbyt roztropny obywatel, z reguły małoletni, rysuje mi Kotwicę 
na świeżo odrestaurowanym budynku (a widziałam takie przypadki) to w ogóle wydaje 
mi się, że jest to po prostu głębokie nadużycie, bo on nie walczy o niepodległość, tylko 
po prostu robi to dla hecy. 
To tyle z mojej strony. 
Czy są jeszcze jakieś głosy? 
Bardzo proszę.

Poseł Piotr Babinetz (PiS):
Pani przewodnicząca, Wysoka Komisjo. Myślę, że jednak ta poprawka chyba nie ma nic 
wspólnego z przewodniczącym jednej z partii działającej obecnie w Polsce, która ostat-
nio po raz pierwszy weszła do Parlamentu Europejskiego, ani z elewacjami, natomiast 
treść poprawki jest zgodna z treścią merytoryczną wczorajszego wystąpienia pani poseł 
Krajewskiej, która występowała w imieniu PO. Też mówiła o tym, że ten znak miał swoją 
kontynuację w kilkudziesięciu latach polskiej historii. 
Dziękuję bardzo.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Pan poseł Fedorowicz.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Pani  przewodnicząca,  szanowni  państwo.  Podkomisja,  pani  przewodnicząca  i grupa 
posłów, dla których było ważne, żeby ten znak się pojawił, odbyła debatę, dyskusję i spo-
tkania. Na posiedzeniu Komisji ustaliliśmy, że ustawa w tej treści  jest ustawą, która 
wypełnia wszystkie warunki, jakie stawiali nam kombatanci.
Proponuję,  żeby  już  zakończyć  dyskusję,  bo długo  dyskutowaliśmy  na ten  temat 

i przejść do przegłosowania, czy poprawka uzyska akceptację Komisji czy nie. 
Dlatego proszę o zamknięcie dyskusji i przystąpienie do głosowania.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Dziękuję bardzo. 
Racje są jasne i, rzeczywiście, w takim razie przystępujemy do głosowania.
Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem poprawki? (6)
Kto jest przeciw? (8)
Kto się wstrzymał? (0)
Poprawka nie została przyjęta.
Sprawozdawca?
To już państwa wola, proszę zgłaszać propozycje.

Poseł Urszula Augustyn (PO):
Proponuję kontynuację, nie zmienia się sprawozdawcy w trakcie procedowania.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Dziękuję bardzo. 
Czy są inne propozycje? 
Nie widzę. 
Termin dla MSZ do 9 czerwca do 15.00. 
Mam nadzieję, że 10 czerwca ustawa będzie głosowana. 
Dziękuję bardzo.
Pan poseł Fedorowicz w sprawach różnych.

Poseł Jerzy Fedorowicz (PO):
Pani przewodnicząca, Wysoka Komisjo. Pomyślałem sobie, że jak się spotykamy tutaj 11 
czerwca i mamy wolny wieczór to, w imieniu producentów filmu Komasy o Powstaniu 
Warszawskim, chciałbym zaprosić całą Komisję na film, który pokażemy w kinie. Spe-
cjalnie o tym poinformuję. 
Jest to bardzo piękny film. Nie mówię o tym kolorowanym filmie, tylko o tym nowym, 

który będzie miał swoją premierę 1 sierpnia. To będzie o godzinie 19.00 w środę, 11 
czerwca – 10 czerwca jest Sejm, 11 czerwca posiedzenie Komisji, część kolegów zostaje 
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w Warszawie, więc jest propozycja prezydium Komisji, żebyśmy poszli do kina na bardzo 
dobry film. Będziemy go sobie w spokoju oglądać. 
Cieszycie się? 
Panie pośle Świat, niech się pan uśmiechnie do mnie. 
Piękny film. 
Dziękuję.

Przewodnicząca poseł Iwona Śledzińska-Katarasińska (PO):
Dziękuję bardzo. 
Zamykam posiedzenie.


